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RESUME 

Les DAM sont des pathologies complexes, tant par leurs manifestations cliniques 

variées que par le caractère multifactoriel de leurs étiologies, dont la psychologie du 

patient consultant. 

Ce travail reporte les résultats d’une étude épidémiologique descriptive transversale, qui 

a été réalisée par des internes en Médecine Dentaire de Constantine pour objectif 

d’évaluer l’impact des facteurs psychologiques sur l’étiopathogénie des DAM. 

Cette étude a été faite au niveau du service de Parodontologie de Constantine sur des 

patients de différentes classes d’âge et des deux sexes qui souffrent de DAM, 

nécessitant une prise en charge adéquate. En utilisant une fiche clinique ainsi que 

l’échelle DASS-21 qui évalue les trois états liés à la dépression, à l'anxiété et au stress. 

D’après les résultats obtenus de notre étude qui ont montré que la grande majorité des 

patients venus consulté souffrent d’un stress, une anxiété ou d’une dépression évalués 

de très sévère, l’acronyme SAD (Stress, Anxiété et Dépression) donc influencent le 

comportement de l’appareil manducateur. 

Mots clés : DAM, étude transversale, étiopathogénie, DASS21, SAD.  

Abstract 

The TMJ (dysfunction of the temporomandibular joint) is a pathological complex, both 

by their varied clinical manifestations and by the multifactorial character of their 

etiologies, including the psychology of the patient consulting. 

This work reports the results of a cross-sectional descriptive epidemiological study, 

which was carried out by interns in Constantine Dental Medicine to assess the impact of 

psychological factors on the ethiopathogenia of the TMJ. 

This study was conducted at the Constantine Parodontology Department on patients of 

different age classes and both genders who suffer from TMJ, requiring adequate 

management. Using a clinical record as well as the DASS-21 scale that measures the 

three states of : depression, anxiety and stress. 

Based on the results obtained from our study, which showed that the vast majority of 

patients who consulted suffer from very severe stress, anxiety and depression. The 

acronym SAD (Stress, Anxiety and Depression) therefore influences the behavior of the 

manducator device. 

Key words: TMJ,cross-sectional study,ethiopathogenia,DASS21,SAD. 

 


